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Predsednik CK ZKS Franc Popit in član CK ZKS Zvone Dragan sta  v torek 21. septembra 
obiskala kranjsko Iskro. Po ogledu tovarne in  novega filma »To je Iskra« sta si ogledala 
tudi Iskrino tovarno »Elektromotorji« Železniki. Zatem pa sta se s predstavniki podjetja in 
občine ter družbeno-poiitičnih organizacij pogovarjala o gospodarskih in drugih vprašanjih

SINDIKALNI ODBOR ZP ISKRA O OSNUTKU 
SAMOUPRAVNEGA SPORAZUMA

Izračun po družbenem dogovoru 
za ISKRO nesprejemljiv

Sindikalni odbor ZP Iskra 
je  na svoji zadnji seji raz
pravljal o osnutku samo
upravnega sporazuma o os
novah in merilih za delitev 
dohodka in osebnih dohod
kov v kovinski in elektro in

. dustriji Slovenije.
S strani predsednika repub

liške komisije tov. Edija De- 
lopsta in s s strani Iskrine 
komisije tov. Demšarja nam 
je  bila podana strokovna ob- 
razlaga osnutka. Jedro deba
te je  bilo usm erjeno k čl. 5, 
ki določa osnove in merila 
za izračun kalkulativnib oseb
nih dohodkov po obračun
skih skupinah.

Na osnovi izračuna, ki je 
bil izvršen za vse Iskrine or
ganizacije po osnutku samo
upravnega sporazuma in do-

ločilih družbenega dogovora, 
je  bilo več kot očitno, da je 
izračun po družbenem dogo
voru za Iskro nesprejemljiv, 
saj bi več kot polovica zapo
slenih prejem ala v bodo
če manj osebnih dohod
kov, kot jih  je prejema
la v prvem polletju lo
tos. Menimo, da je to nespre
jemljivo in izogibajoč se po
sledicam, ki v naših organiza
cijah lahko nastanejo, je bil 
Sindikalni odbor ZP Iskra 
enotnega mnenja, da podpre 
edino osnutek samoupravne- 
nega sporazuma za kovinsko 
in elektro industrijo, katere
ga je izdelala komisija.
Več o tem prihodnjič

Predsednik sindikalnega 
odbora 7.P ISKRA 
Jože Čebela

»Aparati« Ljubljana

Povečane potrebe trga
zahtevale gradnjo
novih proizvodnih prostorov

Predsednik CK ZKS Gradnja uspešno napreduje, vendar se že 
zdaj kažejo nadaljnje potrebe po večjih 
delovnih prostorih *

France Popit v ISKRI
Pogovor s predstavniki Iskre v Kranju in v Železnikih

Kranj, 21. septem bra — Predsednik CK ZKS France Popit 
in član CK ZKS Zvone Dragan sta danes obiskala Iskro. Ob 
sprejemu v kranjski tovarni so bili navzoči predstavniki k ranj
ske občine, predstavniki družbeno-poiitičnih organizacij Iskre 
ter vodilni delavci ZP in kranjske tovarne.

Po dobrodošlici sta si go
sta ogledala nekaj proizvod
nih enot v kranjski tovani, 
nato pa najnovejši film »To 
je Iskra«. Obisk se je nada
ljeval v naši tovarni »Elektro
motorji« Železniki, k jer so se 
pridružili tudi predstavniki 
Občinske skupščine Škofja 
Loka. Goste je zelo impresio- 
mral modern način proizvod
nje, oz. avtomatizacija, ki je  
prevzela velik delež v proiz
vodnji, prav zaradi tega pa 
so možne konkurenčne cene.

Razgovor v Železnikih je  
vodil predsednik konference 
ZJC ZP Marjan Vrabec, s stra 
ni Iskre pa so v razgovoru 
sodelovali predsednik DS inž. 
Zdravko Tckavec, predsednik 
Sindikata Jože čebela, |>;en. 
direktor ZP Vladimir Logar, 
direktor kranjske tovarne Jo
*  Hujs, direktor v tovarni 
fElektromotorji« Železniki, 
inž, Alojz Žumer, sekretar 
ZP Pavle G antar in predstav
nik tovarne »Aparati«, Ljub
ljana, Viktor Korošec, ki so 
nanizali nekaj bistvenih in 
aktualnih problemov glede 
samoupravnega dogovora in 
temeljnih organizacij združe
nega dela ter o minulem de

lu, hkrati pa so govorili tudi 
o poslovanju ISKRE in delu 
družbenopolitičnih organiza
cij.

Generalni direktor ZP Vla
dim ir Logar je  med drugim 
povedal, da tudi letos Iskra 
ugodno posluje; vrednost 
proizvodnje je  za 16 % večja 
kot lani in bo po vseh pred
videvanjih ob koncu leta do
segla blizu dve m ilijardi di
narjev. Velik uspeh je  doseg
la Isk ra  tudi pri izvozu, saj 
se je  letos povečal za 45 %, 
oz. bo skupni izvoz znašal 20 
milijonov dolarjev, predvsem 
pa je  važno, da bo letos . 
izenačen z uvozom,.drugo le
to pa bo izvoz presegel uvoz 
za približno 2 milijona do
larjev. Povedal je  tudi, da je  
Iskra odprta organizacija, ki 
je  vedno pripravljena na no
va združenja. Zadevno so v 
teku razgovori z nekaterim i 
podjetji na šta jerskem  in 
Gorenjskem.

Tov. Popit je  pohvalil seda
njo družbeno usm eritev Iskre, 
hkrati pa je  dejal, da je  tre
ba najhitreje prilagoditi sa
moupravne odnose ustavnim 
dopolnilom. Po njegovih be
sedah so razm ete najbolj ne

urejene v enotah, ki so od
daljene od svojih tovarn, za
to  naj bi jim  v politični akci
ji  za uresničitev ustavnih 
sprem em b veljala največja 
pozornost. Zavzel se je  tudi 
za tesno sodelovanje delovnih 
organizacij s komuno, kar je 
pogoj za uspešno reševanje 
družbenega standarda, ki v 
zadnjem času nazaduje, če
prav m ora biti skrb za druž
beni standard med najpo
membnejšimi področji za 
uveljavitev ZK in sindikata. 
Predsednik CK ZKS France 
Popit je  posebej podčrtal po
litiko in koristne izkušnje 
podjetja Iskra na področju 
povezovanja predvsem zato, 
ker obstajajo med organizaci
jam i čisti računi in ker je

(Dalje na 4. strani)

Naša tovarna električnih 
aparatov v Ljubljani je  ena 
izmed tistih, ki že dolgo vrsto 
let nenehno in dokaj občut
no iz leta v leto povečuje 
obseg svoje proizvodnje. To 
seveda narekujejo rastoče po
trebe domačega, pa tudi tuje
ga trga. Dokaz za to trditev 
so le nekatere bežne številke, 
ki pa vendarle dovolj nazorno 
prikazujejo obsežnost in pri
zadevanje tega delovnega ko
lektiva.

Medtem ko je  v preteklem 
poslovnem letu tovarna elek
tričnih aparatov ustvarila 
proizvodnjo v vrednosti 9,8 
m ilijarde starih  din, se bo vred
nost letošnje proizvodnje po
večala že na 14 m ilijard, v 
prihodnjem  letu pa nam era
vajo doseči celo že 17 mili
jard .

Povsem razumljivo je, da v 
dosedanjih delovnih prostorih 
na Savski cesti, tako velikega 
povečanja obsega proizvodnje 
ne bi mogli uresničiti, saj so 
prostori že daleč pretesni in

kot taki tudi ne omogočajo 
boljše organizacije proizvod
nje in še uspešnejšega poslo
vanja.

Rešitev je  vodstvo tovarne 
našlo v izgradnji nove proiz
vodne hale na dvorišču tovar
ne, ki naj bi imela okrog 2700 
kv. metrov, od tega 1700 kv. 
metrov proizvodnih površin, 
ostalih 1000 kv. metrov pa za 
pomožne prostore, garderobe, 
pisarne, skladišča itd.

Z gradnjo novih delovnih 
prostorov so pričeli v letoš
njem  maju in ugodne letoš
nje vremenske razmere omo
gočajo, da vsa dela teko sko
raj po načrtu, brez večjih 
zamud. Za celotno investicijo, 
je  bilo potrebnih 2,3 m ilijar
de starih  din in sicer za samo 
stavbo okrog 800 milijonov, 
500 milijonov nekako za stro
je in drugo potrebno opremo, 
m ilijardo pa za obratna sred
stva. Dela tako uspešno na
predujejo, da bo že 15. okt- 
nared montažni del novega 
poslopja, ostalo pa pozneje, 
vendar pred koncem leta ta
ko, da bo že s 1. januarjem  
1972 delo v novih prostorih  
steklo v celoti. Preselitev 
montaž sredi oktobra v nove 
prostore bo omogočilo adap
tacijo dosedanjih prostorov 
montaž za nove namene.

Ker v tovarni nim ajo ure
jene družbene prehrane, na
m eravajo v prihodnjem  letu 
orodjarno preseliti v preure
jene prostore, prostore nek
danje orodjarne pa preurediti 
za potrebe družbene prehra-

S PRVO ELEKTRONSKO TELEFONSKO 
CENTRALO V DRŽAVI BO KONEC LETA 
V MOSTAH DOVOLJ PRIKLJUČKOV

Za občane Most je  najzanimivejši objekt pošte. Ne 
toliko zaradi šalterskega dela stavbe, kolikor zaradi 
avtom atske telefonske centrale. V tej stavbi bo prvič 
v Jugoslaviji m ontirana elektronska rajonska centrala, 
ki jo  bo izdelala Iskra. Njena zmogljivost bo 4000 pri
ključkov, kar bo zadostovalo za potrebe Most, k jer je  
telefonsko omrežje preobremenjeno in že dalj časa ni 
moč dobiti novih priključkov.



SMERNICE RAZVOJA ZP ISKRA V LETU 72
Določiti razvoj neke gospo

darske organizacije v tako 
nestabilnih ■ razm erah kot 
prav sedaj prevevajo ne sa
mo naše gospodarstvo ampak 
tud i ostala po svetu, je  ne
kaj podobnega kot reševanje 
m atematičnega problem a, ki 
ima več neznank kot pa jih 
dovoljuje form ula. Vendar pa 
si m ora vsaka organizacija 
postaviti nek program , začr
tano področje, v katerem  se 
nam erava gibati. To delamo 
že nekaj let tudi v ISKRI s 
smernicami za prihodnje leto, 
ob katerih pa  se letos dobro 
zavedamo, da so sestavljene 
iz krhkih elementov, od kate
rih  utegne m arsikateri kma
lu popustiti. Dobro se spom i
njam o smernic, ki jih je  po
stavila Zvezna ljudska skup
ščina z resolucijo o letošnji 
družbenoekonomski politiki, 
še bolj pa se spominjamo, da 
je  življenje udarilo čisto dru
go pot.

Če zdaj preidem o h kon
kretnem u, postavljam  najprej 
ugotovitev, da naš razvoj ni 
odvisen le od faktorjev, ki so 
ali bodo znotraj ISKRE, am
pak tudi od tistih  izven nje 
in to najbrž v večji meri. No
tran ji faktorji so predvsem 
nove proizvodne kapacitete, 
porast produktivnosti, poži
vitev elektronske proizvodnje 
in konsolidacija qbratnih 
sredstev, med zunanjimi pa 
sta najvplivnejša razvoj go
spodarske situacije v naši d r

žavi s  posebnim poudarkom  
na program u stabilizacije in 
pa razvoj m ednarodnega go
spodarskega položaja.

Zanesljivo računam o, da 
bodo kapacitete naših tovarn 
drugo leto' nekako za 10—15 
odstotkov večje od letošnjih. 
Za sedaj tudi ni videti razlo
gov, da b i se znižala (ali 
vsaj pomem bneje znižala) 
ras t v tistih  tovarnah, ki ima
jo  elektrom ehanski značaj 
proizvodnje. Dosedanja leto
šn ja  ras t je  v teh tovarnah 
znašala 24 %, m edtem ko je 
v tovarnah s proizvodnjo, ki 
se opredeljuje kot elektron
ska, le 4 %. Prav s poživitvi
jo  te elektronske proizvodnje 
pa računam o v naslednjem 
letu  kot z enim glavnih fak
torjev p ri skupnem  poveča
n ju  proizvodnje. Normaliza
cija proizvodnje (Trbovlje, 
Horjul) in plasm aja (Šentjer
nej) v drugem letu dajeta re
alno upanje za 15—20 % rast 
na področju skupne elektron
ske proizvodnje.

Na jugoslovanskem tržišču 
m oram o v naslednjem letu vse
kakor računati z um iritvijo, 
ta  si z lahnimi koraki prav
kar u tira  pot v naše gospo
darstvo. Administrativni ukre
pi, katerih glavnina pravza
prav še čaka na izdajo pa bo
do brezdvomno še letos moč
eno zavrli inflacijski pritisk 
na tržišče, stisnili investicije 
in sploh celotno potrošnjo  
ter tako posredno povzročili

znižanje uvoza, z vsem tem  pa 
dali tem pu proizvodnje nor
malnejše »število obratov«. Pri 
obravnavanju odnosa med 
proizvodnjo rastjo  ZP ISKRA 
in jugoslovanske industrije 
na splošno je  prav, da po
udarim o dejstvo, da je  
ISKRIN proizvodni program  
pretežno profesionalnega zna
čaja, zaradi česar le ni tako 
podvržen tržnim  nihanjem  
kot tisti, ki je  odvisen od 
kupne moči prebivalstva. Za
to tudi ni nujno, da bi bilo 
število obratov v naši proiz
vodnji ubrano na  tistega, s 
katerim  se v rti druga indu
strija.

In  še pogled na razmere v 
svetovnem gospodarstvu. Raz
voj konjunkture ni enoten, am
pak se razceplja. Medtem ko 
se v ZDA pričenja nov raz
mah, se v zahodni Evropi na
daljuje tendenca padajočih 
odstotkov gospodarske rasti. 
Pri tem utegne rast najbolj 
popustiti v Zah. Nemčiji (ki 
je še vedno glavni zunanji 
partner ISKRE), k je r se vsaj 
še eno leto ne pričakuje iz
boljšanja. V ostalih državah, 
s katerim i ima naše podjetje 
obsežnejše dvostranske odno
se (Italija, Vel. B ritanija, Švi
ca) predvidevajo nekoliko mi
lejši razvoj kot v Zah. Nem
čiji. Organizacija za ekonom
sko sodelovanje in razvoj 
(OECD) računa s ponovno 
krepitvijo gospodarstva za
hodne Evrope šele v drugi

Proizvodnja ZP v avgustu 1971
v 000 din

š if
ra Organizacije -

I z p o l n i t e v
O d n o s i

odnos do 
plana 

I,—VIII.
4:3I—VIII/70 I—VII1/71 Mesečna odnos do 

mes. plana

i 2 3 4 5 6 7 8

30 Elektrom ehanika 214.811 274.029 32.221 119,0 112,7 127,6
40 Elementi 118.492 92.358 8387 78,1 783 77,9
50 Avtomatika 51.827 72.929 6.052 53,7 953 140,7
59 Sprejem niki 39.210 51.714 6.065 86,9 1043 131,9
60 Aparati 67.521 89.911 12355 1293 103,0 1333
70 Avtoelektrika 120.865 122.389 15.560 95,6 96,6 1013
71 Elektrom otor j i 31.065 33.916 -  3.807 70,0 76,1 1093
72 Naprave 17.076 20.450 1.182 553 843 119,8
73 Elektronika 11.736 15.067 897 171,5 82,2 128,4
74 Kondenzatorji 39.441 50.506 6.724 96,6 97,8 128,1
75 Instrum enti 20.640 24.734 3.268 103,4 101,8 119,8
76 Polprevodniki 15.451 16.440 2.420 102,2 70,0 106,4
77 Usmerniki 12.387 17.166 2.097 95,3 97,5 138,6
79 Gospodinjski aparati 28.972 43.100 7.624 106,0 125,6 148,8
97 O rodjarna 4.024 4.657 315 49,8 92,0 115,7

Skupaj tovarne 793.518 929366 109.174 96,8 98,4 117,1

11 Z Z A 69.148 43.029 4.942 72,5 90,0 62,2
20 COMMERCE - pro izv. d. 18.401 31384 3.911 118,4 111,6 170,6
20 COMMERCE - inženir. 116.486 133.246 14.726 104,9 111,4 114,4
78 CAOP 1.302 2.000 250 100,0 100,0 153,6

Skupaj organizac. 205.337 209.659 23.829 97,6 1063 102,1

z d r u ž e n o  p o d j e t j i : 998.855 1.139.025 133.003 97,0 99,7 114,0

polovici leta 1972, kolikor ne 
bi medtem seveda prišlo do 
večjih sprememb kot posle
dice sedanje m onetarne kri
ze. Nedavni sanacijski posegi 
v gospodarstvo ZDA bodo si
cer u trdili razvoj v tej drža
vi, zato pa zaostrili situacijo 
na ostalih tržiščih, zlasti ev
ropskem , k je r se bo pojavilo 
blago, ki ne bo moglo preko 
ameriških barier.

Izhajajoč iz gospodarske si
tuacije tako doma kot na tu
jem , lahko pričakujem o v le
tu 1972 več ali m anj norm al
no gibanje gospodarskih to
kov. In  če skušam o sedaj ta
kim tendencam prilagoditi 
razvoj ZP ISKRA v nasled
njem  letu, mu m oram o dolo
čiti nekoliko višjo ras t od le
tošnje. Doslej smo dosegli v 
konjunktum ih obdobjiUjr.eka
ko 30 proizvodno ras t, v 
recesijskih pa nekako 10%. 
Ker je naslednje leto v tem 
ciklusu prehodna faza in ker 
so relativno ugodni tudi naši 
no tran ji fak torji, bi potem
takem  smeli računati drugo 
leto z rastjo  proizvodnje v vi
šini med 18 in 20%. S to pro
gnozo se s trin ja ta  tudi Po
slovni odbor in DS ZP 
ISKRA in priporočata našim 
organizacijam, da jo  pri izde
lavi letnih planov jem ljejo 
kot osnovo.

Proizvodnja in njen plasma 
sta brez nadaljnjega osnova 
in imajo vsi ostali elementi 
poslovanja več ali manj 
sprem ljajočo ali pa odvisno 
vlogo; zato jih  bomo bolj 
nakazali kot pa razpravljali 
o njih.

Kar zadeva zaposlovanje 
nove delovne sile, moramo 
zadržati letošnji kurz, to pa 
pomeni, da b i lahko dovolili 
povečanje zaposlenih le za 
2 -4 % .

Na osnovi te  predpostavke 
in  proizvodnje v zgoraj do
ločenih m ejah, bi se m orala 
naša produktivnost spet mo
čno popraviti in sicer za svo
jih 15—18%.

Proces gospodarske stabiliza
cije m ora brezpogojno vodi
ti do znižanja nom inalne ra
sti osebnih dohodkov, ta  pa 
m ora biti občutno nižja od 
letošnje, ki je  sploh najvišja v 
zadnjih petih letih. Mislimo, 
da je  pri predvideni produk
tivnosti povečanje osebnih 
dohodkov za 10% čisto v me
jah  realnosti. Praviloma mo
rajo  osebni dohodki narašča
ti počasneje od produktivno
sti, ker ta  ni le rezultat oseb
nega dela, am pak tudi moder
nizacije proizvodnje, gibanja 
cen in podobno. Skladno s 
tem  se naj mesečni neto oseb
ni dohodek na zaposlenega 
dvigne v poprečju ZP do 
1.600 din.

Sedanje tendence na  podro
č ju  obratnih sredstev mora
mo paralizirati in razm erja 
sprem eniti tako, da se bomo 
spet bližali konsolidaciji. Vi
ri obratnih sredstev t. j. kre
diti in lastna sredstva v po

slovnem skladu naj bi sc po
večali le nekaj m anj kot pro
izvodnja (nekako za 18 %), a . 
loge pa še manj (za 15 %). Z 
enako stopnjo kot zaloge naj 
bi naraščale tudi naše obvez
nosti do dobaviteljev' in ter
jatve do kupcev. Bistveno pri 
tem  je, da narašča proizvod
nja najhitreje. Ce se bo dr
žavni program  stabilizacije 
čvrsto izvajal, potem je tudi 
logično, da se bo to močno 
odrazilo v likvidnosti. Terjat
ve se botjo m orale torej zni
žati, s  tem  pa se bo sprosti
lo  več sredstev za financira
nje proizvodnje.

V politiki uvoza moramo 
zadržati letošnjo linijo, ko 
sm o njegovo rast praktično 
izenačili s  proizvodno rast
jo. Predvsem moramo skrbe
ti, da skupna vrednost uvo
ženega m ateriala ne bo pre
segla vrednosti izvoženih iz
delkov. Na osnovi teh dveh 
načel naj bi se uvoz v prihod
njem  letu povečal za nekako 
18—20 odstotkov.

Obratno težnjo pa moramo 
zasledovati pri izvozu. Temu 
se daje v času stabilizacije 
našega (in sploh vsakega) go
spodarstva izjemen pomen. 
V ISKRI moramo vedeti, da 
naš no tran ji jugoslovanski 
trg ne more naraščati s tako 
visoko stopnjo kot naša pro
izvodnja. sc pravi, ne more 
absorbirati našega celotnega 
asortim enta v količinah, ki 
jih mi lahko proizvedemo. Te
mu momentu se pridružuje 
še drugi, ki ga zlasti zadnji 
čas boleče občutimo, namreč 
da si nekateri proizvajalci iz 
naše panoge vztrajno prisva
ja jo  naš program  in tako od
jedajo že itak skromno trži
šče. Vse to nas neizbežno si
li v vedno intenzivnejše iska
nje kupcev v inozemstvu. V 
tem našem prizadevanju bo 
leto 1972 vsekakor med naj
ostrejšim i, kajti na naših tra
dicionalnih tržiščih brez na- 
datjnega lahko pričakujemo 
pravo invazijo japonskih pro
izvajalcev elektronike. Brez 
ozira na to pa si moramo 
postaviti izvozni plan v vred
nosti, ki bo za 38—40 % pre
segala letošnjo.

Investicijam ne predvide
vamo novega vzpona. Pred
vsem ne zaradi pričakovane 
restriktivne politike bank na 
področju kreditiranja; to mo
ra  biti namreč eden važnej
ših delov stabilizacijskega 
programa. Zato računamo s 
tem, da bi obseg investicij 
zadržali na letošnjem nivo
ju, ki pa bo po naši oceni 
itak rekorden.

Rezultat vseh prizadevanj, 
ki smo jih  tu  nakazali, naj 
bi bil rezmeroma soliden do
biček. Menimo, da lahko ra
čunamo s tisto  profitno stop
njo, ki smo jo  v zadnjem le
tu  že dosegli, čeprav je ta se 
daleč od optimalne. Realno 
torej lahko pričakujem o za 
približno 25—27% večji dobi
ček od tistega, ki nam ga bo 
prineslo letošnje leto.

Peter Grčar



»Avtoelektrika« Nova Gorica

Akcijski načrt za realizacijo 
osnovnih ciljev gospodarskega 
načrta za leto 1971 
in stabilizacijo poslovanja

i .
1. Akcijski program  sam ouprav

nih organov opredeljuje glavne te
koče naloge, ki jih  m oram o realizi
rati v bližnji prihodnosti — že med 
letom. Njihova - dosledna izvršitev 
pa pomeni tudi solidno osnovo za 
postavitev in izvajanje poslovne po
litike v letu 1972, ki jo  bomo opre
delili z gospodarskim načrtom  za 
prihodnje leto.

2. Kot osnovna izhodišča za opre
delitev naših aktivnosti v II. pol
letju so: družbeno ekonomska poli
tika Jugoslavije in Slovenije za leto 
1971, s stabilizacijskim programom, 
cilji in naloge gospodarskega na
črta tovarne za leto 1971 ter rezul
tati in problemi, ugotovljeni v po
ročilu o poslovanju in  realizaciji 
gospodarskega načrta v I. polletju
1971.

3. Rezultati I. polletja 1971 kažejo, 
da naloge in zadolžitve nismo reali
zirali v zadovoljivem obsegu in 
kvaliteti. Vzroki za to  so  predvsem 
v nerealiziranem program u prodaje, 
ki nastopa ko t posledica stagnacije 
prodaje pri standardnih kupcih in 
deloma zaradi nepravočasnega osva
janja proizvodov za nove kupce. 
Med objektivne vzroke za takšno 
stanje nedvomno lahko štejem o za
ostrene pogoje gospodarjenja (per
manentno slaba likvidnost, nepre
stano povečanje cen surovinam in 
repromaterialom ipd.) II.

II.
1. Upoštevajoč rezultate v  I. pol

letju, ukrepe za stabilizacijo gospo
darstva v Jugoslaviji in v zvezi s 
tem zaostrene pogoje gospodarje
nja, razm ere v avtomobilski in mo
torni industriji te r pogoje na ino
zemskem trgu, ni mogoče računati 
z realizacijo celotnega obsega na
log, predvidenih z gospodarskim 
načrtom za leto 1971. Nobenega 
dvoma -pa ni, da je  gospodarski 
načrt moč realizirati po svojih 
kvalitetnih odnosih (proizvodnja, 
dohodek in osebni dohodki, ostanek 
dohodka — dobiček ipd.), k ar je  
tako s poslovnega kot z družbeno 
ekonomskega vidika bistveno. Zato 
je treba, v skladu s tem, do 15. sep
tem bra 1971 pripraviti osnutek re
balansa gospodarskega načrta z vse
mi ukrepi za njegovo realizacijo in 
ga predložiti samoupravnim or
ganom.

2. Da bi ustvarili pogoje za vse
binsko realizacijo gospodarskega 
načrta za leto 1971 in pogoje za 
normalni razvoj poslovanja v letu
1972, nalaga delavski svet vsem iz
vršilnim organom, sektorjem  in 
službam naslednje dolžnosti in na
loge:

a) Najvažnejša naloga v nasled- ■ 
n jih  mesecih je, da se zagotovi I 
čimvečji obseg prodaje. V ta namen | 
naj prodajni sektor ponovno prouči m 
in  natančneje sprogram ira obseg 
prodaje in akcijo za njeno realiza
cijo, pri čemer se v skladu s pri
stojnostm i in zahtevami vključujejo 
tudi drugi sektorji, zlasti sektor 
razvoja in  priprave dela, le-te zlasti
z osvajanjem novih proizvodov in 
čim  hitrejše prilagoditve obstoječih 
proizvodov za nove kupce.

b) Da bi zagotovili večja sredstva 
za tekoče poslovanje, je  do nadalj
njega treba zaustaviti izvrševanje 
investicijskih naložb, predvidenih z 
gospodarskim načrtom  za leto 1971 
te r  preciziranih s sklepom upravne
ga odbora 17. seje z dne 2.3. 1971, 
nazen obvez sprejetih  na tej osno
vi, z že sklenjenimi pogodbami in 
izdanimi naročili ter sredstev na
menjenih za usposobitev skladišča 
in postavitev tekočega traku za ve
liki zaganjalnik. V skladu s tem, 
naj se v rebalansu gospodarskega 
načrta spremeni bilanca sredstev.

Ti ukrepi ne pomenijo zaustavit
ve razširjene reprodukcije tovarne. 
Obnovo izrabljenih sredstev in do
polnitve kapacitet, zlasti tistega 
dela, ki naj omogoči čim hitrejše 
osvajanje a lternatorja, je  treba za
gotoviti v okviru sredstev, predvi
denih za izgradnjo novega obrata 
malih zaganjalnikov.

c) Da bi zagotovili vsebino načr
tovanja delitve celotnega dohodka,
ie reba lotiti se najostrejših  ukre- I  
pov za znižanje stroškov. Realizaci
ja  porabljenih sredstev v okviru 
celotnega dohodka m ora biti za 
15% m anjša, kot je  predvideno z 
gospodarskim načrtom  in ne sme 
presegati zneska 100 milijonov din 
ob 100% realizaciji fizičnega obsega 
proizvodnje, predvidenega z gospo
darskim načrtom . V ta  namen je 
treba:

— da vsi odgovorni za stroške na 
posameznih stroškovnih m estih za
gotovijo, da posamezni stroški ne 
bodo presegli določenih okvirjev;

‘ — da finančni sektor določi do
kakšne višine sm ejo biti realizirani 
posamezni stroški po stroškovnih 
mestih, zlasti tisti, ki so v veliki 
meri odvisni od volje in odgovor
nosti ljudi, ki operativno odločajo 
o teh stroških. Istočasno vsak me
sec obvešča odgovorne za posame
zna stroškovna m esta o realizaciji 
stroškov na ta način, da lahko ope
rativno ukrepajo.

- č) Glede na predvideno spremem
bo v obsegu nalog gospodarskega 
načrta  za leto 1971, jo treba izvesti 
najostrejšo racionalizacijo zaposlo

vanja na vseh področjih. Istočasno 
je  treba prenehati z zaposlovanjem 
zlasti nekvalificiranih delavcev, ker 
smo z obstoječim obsegom zaposle
nih sposobni realizirati predviden 
obseg proizvodnih nalog. Pridobiva- 
strokovnih delavcev je treba nada
ljevati, ker le od teh je  odvisna 
naša sposobnost in realizacija nalog 
v naslednjih letih. Ne glede na za
ostrene pogoje gospodarjenja, je 
treba akcijo za pridobivanje stro
kovnih kadrov nadaljevati te r re
ševati vse probleme, ki se s tem 
v zvezi pojavljajo.

V najbhžnji prihodnosti bo v 
okviru Združenega podjetja tudi 
naša tovarna pristopila k  ustrezne
m u sporazumu o uresničevanju de
litve dohodka in  osebnih dohodkov. 
Ker sam oupravni sporazum  v bistvu 
sam po sebi ne more zagotoviti 
ustreznega dohodka in osebnih do
hodkov, pač pa samo družbeno 
sprejem ljive okvire za izvajanje po
litike na tem  področju, je  treba v 
okviru tovarne, zlasti sistem politi
ke nagrajevanja, še nadalje siste
m atično izpopolnjevati v naslednjih 
smereh:

— V skladu z ekonomskimi učin
ki, sam oupravnim  sporazumom in 
s stališči sindikata do naj nižjega 
nivoja osebnih dohodkov, je  treba 
strem eti za tem, da bodo osebni 
dohodki v tekočem letu dosegli 
nivo, s katerim  bi paralizirali mo
čan vpliv povečanih življenjskih 
stroškov.

— Pospešeno je  treba nadaljevati 
z delom na nadaljnjem  izgrajevanju 
sistem a nagrajevanja, v skladu z 
že sprejetim i sklepi delvskega sve
ta. Do konca oktobra 1.1. je  pripra
viti predlog za spremembo osnovnih 
postavk produktivnih in režijskih 
delavcev te r s  tem povezano spre
membo norm  in pravilnika za sti
mulativno nagrajevanje, z name
nom, da se del dohodkov, ki jih  
sedaj dosegamo na osnovi presega
n ja  norm  in fak torja  stim ulacije 
prenese v osnovne postavke.

d ) Vzroki za slabo likvidnost, ki 
močno ovira tekoče poslovanje to
varne, so predvsem naslednji:

— neusklajeni odnosi med proiz
vodnjo in prodajo izdelkov po ko
ličini in asortim anu te r s tem po
vezano prevelik obseg zalog gotovih 
izdelkov in polizdelkov;

— prevelike zaloge surovin in  ma
terialov za dejanski obseg proiz
vodnje;

— konstantne neplačane zapadle 
terjatve kupcev;

— prem ajhna obratna sredstva za 
program iran obseg poslovanja;

— splošna nelikvidnost gospodar
stva in bank.

Da bi postopoma izboljšali likvid
nost v tekočem poslovanju in s tem 
odstranili ta  del vzrokov za zastoj 
in ovire v poslovanju in realizacijo 
postavljenih nalog, je  treba:

— postopoma, v skladu s čim na
tančnejšim  programom prodaje pri
lagoditi tudi obseg proizvodnje po 
količini in asortim anu. V zvezi s 
tem m ora proizvodni sektor, na 
osnovi na novo definirane prodaje 
v II. polletju in v letu 1972, po po
trebi temu prilagoditi operativni 
plan proizvodnje.

— Postopoma zmanjševati zaloge 
surovin, materiala, inventarja, P 
orodja, embalaže, na nivo 22 do 23 
milijonov dinarjev, hkrati pa na
daljevati z odpisovanjem nekurant- 
nih zalog, v skladu z dohodkovno 
možnostjo. Sektor nabave, skupaj 
s sektorjem  proizvodnje sestavi po
seben program za realizacijo te na
loge, na ta način, da ne bo priza
deto tekoče poslovanje.

— še  nadalje je treba izvesti ostre 
ukrepe in iskati možnost zm anjše
vanja zapadlih terjatev. Takoj, ali 
pa s  pogodbami za leto 1972 je tre 
ba zm anjšati plačilne roke na vsaj 
60 dni.

e) Posebna naloga vseh sektorjev, 
zlasti pa sektorja razvoja in pri
prave dela in sektorja nabave je 
čimvečja utem eljitev uvoza surovin, 
m ateriala, polizdelkov in orodja iz 
konvertibilnega področja. Tu je tre
ba posebno . proučiti eventualno 
možnost preorientacije nabav na 
domače in vzhodna tržišča.

f) Neodložljivo je poiskati u s t re r  
no dopolnilo naši dosedanji dejav
nosti, ki naj bi v perspektivi obla- 
ževala nihanja, ki nastopajo zaradi 
izključno kooperantskega programa 
proizvodnje naše tovarne.

To je  le okvir osnovnih nalog, 
katerih postopoma realizacija je  ne
odložljiva, če hočemo uspešno za
ključiti poslovanje v letu 1971. 
N atančnejša opredelitev posameznih 
ukrepov bo določena s preosnovo 
gospodarskega načrta in s program i 
za posamezna področja. Uspeh pa 
ni odvisen samo od dobre oprede
litve naloge, temveč od zavestne 
vključitve vseh služb, posamezni
kov in vseh članov naše delovne 
skupnosti v realizacijo nalog. Le na 
ta  način lahko pričakujem o tudi 
ustrezajoče rezultate, zato delavski 
svet pričakuje tudi odločno podpo
ro  vseh družbeno političnih orga
nizacij tovarne.

Za izvajanje koordinacije in kon
tro lo  izvajanja je  odgovoren direk
tor tovarne.

DELAVSKI SVET



Predsednik CK ZKS 
France Popit v iskri

Kaj je s  funkcijo komer
cialnega direktorja?
Funkcije raziskave m arketinga ni več mogoče č r ta ti iz naših ekonomskih slovarjev. Prav tako 
ne naziva vodje m arketinga, ki v sodobno vodenih trgovskih organizacijah v čedalje večji 
meri izpodriva naziv »komercialnega«, pa tudi »direktorja prodaje«. Pojav ni slučajen.(N adaljevanje s 1. strani)

organizacija odprta tako za 
prihod kot tudi odhod p art
nerjev. Predsednik je z zado
voljstvom ugotovil dejstvo, 
da so se v Iskri že lotili akcij 
glede dopolnil zvezne ustave 
in prav je, da bodo zadevo 
proučili v tovarnah, ki im ajo 
več obratov in sestavili enot
na stališča za reševanje tega 
problema. Kot je bilo slišati 
v razpravi, ustavna dopolni
la s področja tem eljnih orga
nizacij združenega dela 
obravnavajo dokaj nasplošno, 
zato je treba pred uveljavlja
njem  v praksi dosti stvari 
čim podrobneje proučiti.

Na pripom be glede samo
upravnega sporazumevanja 
ker ni moč sprejeti nekaterih 
stališč republiškega sindika
ta, ki niso v prid  čim pravič
nejšim  in spodbujajočim  na
grajevanjem  — je tov. Popit 
dejal, da bo o tem v k ra t
kem razpravljala kom isija za 
družbeno-ekonomske odnose.

(Nadaljevanje s 1. strani)
ne, k a r vse naj bi opravili iz 
lastnih sredstev.

Čeprav bodo novi proizvod
ni prostori, nova stro jna  in 
druga oprem a omogočili pred
videni porast obsega proiz
vodnje v letu 1972, pa je  že 
danes povsem jasno, da bo 
kar najh itreje treba pomisliti 
na nadaljnjo razširitev tovar
ne, kar je  in  bo zelo nuj
no, vendar se bodo spričo 
pogojev morali predvsem rav
nati v skladu z razpoložljivi
mi finančnimi možnostmi.

Kot je  videti, im ajo v to
varni električnih aparatov ve-

Zadnje zasedanje DS ZP me 
je vzpodbudilo, da sem napi
sal teh nekaj kritičnih pri
pomb. Pravijo, da sem for
malist, ker me včasih (ali 
celo vedno) motijo formalno
sti, kadar so le-te pom anjklji
ve, saj pogostokrat pom anj
kljivosti v izvedbi pokvarijo 
tudi vsebino. Naj navedem 
primer: dopis, v katerem  m r
goli tiskovnih napak, s to svo
jo površnostjo dem antira tudi 
še tako globoko vsebino: ali 
u trujajoče dolgovezno razla
ganje neke pomembne prob
lematike, vsekakor zmanjša 
zanimanje poslušalcev na tak
šno mero, da je  ali pa niti ni 
več dovolj za sprejem anje za
vestnih in angažiranih skle
pov. Ce pa pri tem poroče
valec enolično ponavlja še to, 
kar je  že itak bilo napisano 
v gradivu, potem je storjeno 
vse za popolno dolgočasje 
navzočih.

Menil je, da je  oblikovanje 
boljših predlogov nujno, po
bude pa m orajo dati delovne 
organizacije, ki nepravilnosti 
najbolj čutijo. Poudaril je, da 
preveč forum sko delo dosti
k ra t škodi, zato je  o tem tre
ba čimveč razpravljati s člani 
kolektiva.

V razgovoru je  sodeloval 
tudi predsednik komisije za 
družbeno-ekonomska vpraša
n ja  pri CK ZKS tov. Zvone 
Dragan, ki je  dal nekaj stro
kovnih nasvetov, hk ra ti pa 
dodal, da je  treba glede 
ustavnih am andm ajev pred
hodno tem eljito strokovno 
delo, ki je  dokaj komplicira
no, vse pa m ora biti graje
no na principu, čistih raču
nov.

Po razgovoru so si vsi na
vzoči ogledali tovarno »Alp
les« na Češnjici, k jer z mo
dernim  načinom proizvodnje * 
konkurirajo tudi na inozem
skem trgu.

ABC

like načrte, pogojene z rasto
čimi potrebam i trga, zato je 
upati, da se jim  bo posrečilo 
sproti na jti tudi ustrezna 
sredstva, da bodo te svoje 
načrte lahko uresničili in ta 
ko pripravili ugodne pogoje 
za nadaljnjo rast tovarne.

Za predvideno rast obsega 
proizvodnje smo izvedeli na 
začetku tega sestavka, vendar 
ne bo odveč povedati še to, 
da se bo pa dosedanje šte
vilo zaposlenih na račun te
ga povečanja proizvodnje 
dvignilo le za nekako 8 %, vse 
ostalo pa naj bi šlo na račun 
sodobnejših tehničnih sred
stev in večje produktivnosti 
dela. -C-

Morda pretiravam  in mnogi 
se z menoj ne bodo strinjali. 
Kako si zamišljam, da bi zak- 
tivizirali takšna zasedanja in 
angažirali tudi bolj pasivne 
člane k aktivni razpravi o 
predloženi problematiki. To
rej: 1. Vsak član DS (ali kate
rega koli organa, organizaci
je, itd.) m ora gradiva, ki so 
na dnevnem redu dobro pro
učiti, najm anj pa se vsaj 
spoznati s problem atiko na 
dnevnem redu;

2. Poročevalec m ora na za
sedanju podati le kratek pre
gled (povzetek) celotne prob
lematike, opozoriti na bistve
ne točke in tako navzoče 
vzpodbuditi k razpjavljanju. 
N ikakor ne sme poglavje za 
poglavjem ponavljati tega, 
kar je  bilo napisanega, saj 
kolikor mi je  znano v Iskri 
ni nikogar, ki bi ne bil pi
smen. Seveda m ora biti poro
čevalec v svojih izvajanjih

Ko se je  pred kakim i peti
m i leti začela uveljavljati de
javnost m arketinga, so se za
čele tudi nejasnosti v zvezi z 
nazivom osebe, ki je  zadolže
na s funkcijo, ki jo  še vedno 
označujemo s poenostavlje
nim izrazom »prodaja«. Ne
katera podjetja  so ostala pri 
starem  nazivu »komercialne
ga direktorja« in »direktorja 
prodaje«, druga pa so z uved
bo naziva »direktor m arketin
ga« želela povedati poslovni 
javnosti, da se njihova ko
m ercialna dejavnost odvija po

V dvorani Gospodarskega 
razstavišča v Ljubljani se je 
v ponedeljek, 20. t. m. začel
III. jugoslovanski kongres 
medicine dela, na katerem  so
deluje okrog 900 udeležencev, 
zdravnikov, varnostnih tehni
kov, inženirjev in drugih stro
kovnjakov s področja medi
cine dela, torej oseb, katerih 
osnovna naloga je, bdeti nad 
varnostjo in zdravjem delav
cev.

Strokovnjaki iz vse države 
so za kongres pripravili 120 
strokovnih referatov, ki za
vzemajo dovolj široko po
dročje medicine dela.

Med številnimi gosti se je 
otvoritve kongresa udeležil 
tudi ing. Marko Bulc, član 
predsedstva SFRJ, ki je  v 
svojem pozdravu kongresu 
zaželel mnogo uspehov na ta 
ko pomembnem delovnem po
dročju, kot je  zdravstveno 
varstvo zaposlenih.

Predsednik kongresnega od
bora dr. Stanko Lajevec je 
ob pozdravnih besedah zaže
lel, naj bi pozitivni sklepi in 
delo kongresa našlo odmev 
v sleherni naši delovni orga-

kratek, jedrnat, glasen in ja 
sen;

3. Predsednik sproti form u
lira sklepe zasedanja (na pred
log poročevalca, upravnega 
ali,. poslovnega odbora, člana 
ali skupine članov zbora), pre
cizno in nedvoumno jasno, 
da nato sprejetih  sklepov kas
neje ni več treba »popravlja
ti«, tudi ne slovnično;

4. Sklepi naj bodo zapisani 
takoj v zapisnik, na stroj in 
jih  na koncu zasedanja pod
pišejo predsednik in overova- 
telja zapisnika;

5. Predsednik mora budno 
sprem ljati tako poročanje, 
kot tudi samo razpravo, pa
zeč, da se vsi držijo dnevnega 
reda;

6. Pogostokrat velja pogle
dati tudi na uro, kajti pre
dolgi sestanki navadno na 
koncu zvodenijo, ali pa priha
jam o v časovno stisko (ljudje 
začno odhajati) in važne skle-

strokovnih in znanstvenih 
načelih.

Podjetja, ki jim  je  m arke
ting orientacija iz kakršnih
koli vzrokov zgolj medved v 
jam i, nim ajo zadevnih prob
lemov. Odločajo se med «ko
mercialnim« in »prodajnim« 
direktorjem  in s tem  m irno 
priznajo, da se na m arketing 
— požvižgajo. Drugače pa je 
v prim erih, ko gospodarski 
tokovi terja jo  dolgoročno in 
znanstveno načrtovano pro
dajno politiko in  ko im a po
jem  prodaje tud i nekoliko

nizaciji, k jer m ora biti zdrav
stvena varnost zaposlenih pr
va skrb. Nadalje so kongres 
pozdravili še: Jože M arolt v 
imenu republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije, 
M ustafa Pjakič v imenu ZSJ, 
prodekan ljubljanske univer
ze dr. Antolič, predsednik slo
venskega zdravniškega dru
štva, dr. Anton Dolenc, aka
demik prof. dr. Janez Milčin
ski in Vuko Dragaševič, zvez
ni sekretar za delo in socialno 
politiko. Udeležencem kongre
sa pa je  p rije tno  bivanje v 
L jubljani zaželel tudi pred
sednik m estne skupščine Lju
bljana, inž. Miha Košak. V 
imenu skupščine SRS in nje
nega izvršnega sveta pa je 
pohvalil strokovno usmeritev 
kongresa podpredsednik IS 
Vinko Hafner.

Po otvoritvi je  bil kratek 
koncert orkestra Gallus, na
kar sta podpredsednik IS Vin
ko H afner in inž. Miha Košak 
na M agistratu priredila spre
jem za udeležence III. kon
gresa medicine dela.

O delu kongresa bomo še 
poročali.

pc sprejem am o preveč »na 
hitro«, neprem išljeno in m or
da z daljnosežnimi posledica
mi. Potem pa še hočemo go
voriti o odgovornosti . ..

7. Samoupravni (in vsi) o r
gani naj vso svojo energijo, 
aktivnost in konstruktivno 
kritiko usm erijo v sedanjost 
in prihodnost, čeprav m orajo 
danes povečini obravnavati in 
sklepati o »zgodovini«, ki pa 
m ora biti zgodovina včerajš
njega dne, ne pa prazgodovi
na.

Zato m ora AOP (avtomat
ska obdelava podatkov) zaje
ti celotno naše poslovno živ
ljenje že danes, ju tri, najkas- 
neie na torej čim prej.

8. Organ, ki je  sklepe spre
jel m ora stalno zasledovati 
njihovo izvajanje in ukrepati, 
da se ti sklepi v celoti in do
sledno tudi izvedejo. Sicer — 
v nasprotnem  prim eru skle
pov ni treba! I. S.

znanstvenega in raziskovalne
ga pridiha. Odločitve se za
komplicirajo.

Tudi v prim eru, ko so stva
ri jasne, t. j. ko se podjetje 
odloči za d irektorja marke
tinga ali za d irektorja proda
je — v določenih primerih 
pa kar za oba — ostane dile
m a — kakšnega človeka po
staviti na eno ali drugo de
lovno mesto.

Dva tem peram enta 
Začnimo s komercialnim 

direktorjem  profila prodajal
ca. To je človek, ki je  »rojen« 
za kontaktiranje s prodajal
ci, kupci in potrošniki. Pre
den postane komercialni di
rektor, m ora dobiti splošno, 
solidno prakso v prodaji, pre
hoditi »pot spoznavanja« za
čenši z naj nižjim mestom v 
prodajni mreži. Vendar — 
previdnost je  na mestu: še 
tako veliki uspehi na poslu 
predstavnika, ki obiskuje kup
ce, niso nobeno jam stvo za 
njegovo uspešnost v vlogi ko
mercialnega direktorja.

Od njega pričakujem o orga
nizacijske sposobnosti, kajti 
on m ora vliti življenje v pro
dajne ekipe, izbrati prodajal
ce, jih dvigati in izpopolnje
vati. K ontaktirati mora z naj
pomem bnejšim i kupci in do
ločiti sisteme, s pomočio ka
terih  bo nadziral akcije na 
terenu njegovih prodajnih 
ekip.

človek bodočnosti
Kar zadeva d irektorja mar

ketinga to  m ora biti člo
vek ju trišn jega dne. Njegova 
naloga je, da predvidi razvoj
ne spremembe na trgu, ne 
glede na to, če izvirajo iz 
sprem enjenih navad, ravno- 
dušnostti kupcev ali kot po
sledica konkurenčnih proiz
vodov. Da bi predvidel bo
dočnost na realističen in učin
kovit način, m ora biti direk
to r m arketinga obdarjen z 
dom išljijo in smislom za opa
zovanje.

Enako kritičen m ora biti 
do dejstev in številk, ki jih 
nudijo  raziskave, biti mora 
dinamičen in elastičen: trdno 
odločen, da bo dosegel rezul
tate, ki se jih  je  lotil in spo
soben prilagajati v teku dela 
svojo taktiko  nenehni evolu
ciji tržišča.

Po drugi strani je  neobhod- 
no, da se je  šolal v trgovski 
šoli, k jer so ga naučili raz
m išljati o gospodarskih prob
lemih, uporabljati humanistič
ne vede, statistiko, matema
tiko in inform atiko. Vse to 
— da bi se lahko znašel v 
različnih sredah in da bi ra
zumel svoj okoliš.

Preden postane direktor 
m arketinga m ora opravljati 
razne dolžnosti: najm anj šest 
mesecev dolžnost prodajalca, 
šefa določenega proizvoda, 
šefa skupine proizvodov, šefa 
vseh proizvodov in nazadnje 
dolžnost pomočnika direktor
ja marketinga.

Praktično je potrebno osem 
do deset let, da se prehodijo 
vse te stopnice.

M .Lj.

Povečane potrebe trgn
zahtevale gradnjo
novih proizvodnih prostorov

Razmišljanja okrog sestankov

l i l .  jugoslovanski 
kongres medicine dela



Industrijsko oblikovanje
-  gospodarska kategorija
V Italiji prinaša ena lira, vložena v industrijsko oblikovanje, 
proizvajalcu 1,8 lire dobička. Naši proizvajalci pa še vedno 
neradi tvegajo d inarje za to  dejavnost, ker se boje reagiranja 
tržišča na novosti.
V pogovoru s komerkoli, ki 

se razume na industrijsko ob
likovanje, bomo vedno znova 
slišali trditve, da industrijski 
dizajn ni izključno estetska 
kategorija in ne v prvi vrsti 
potreba po estetskem  izživ
ljanju nekaterih entuziastov. 
V pogojih tržnega gospodar
stva je njegov namen gospo
darski: to je tudi temeljni 
razlog, da so ga sprejeli in 
ga uvrstili med instrum ente 
ja pospeševanje prodaje, ki

| daje pod dobrim vodstvom 
pomembne komercialne rezul
tate.

Uspeh ali neuspeh pri pro
daji blaga je odvisen od ti
stega, kar nudi. Mimo njego
ve uporabne vrednosti pa se 

j kupci pri izbiri blaga iste vr- 
! ste raje odločajo za artikle, 
katerih zunanj i izgled je lep
ši.

Ta izključna prom etna 
vrednost dizajna pa je izpo- 

I polnjena tudi z njegovo dru
go funkcijo — zlasti v prim e
ru proizvodov za tra jno  ra
bo: s prizadevanji, da dose- 
iemo ob udeležbi strokovnja
kov za dizajn optimalen na
čin dela in uporabe določe
nega blaga.

V naših razmerah — tako 
poudarjajo tisti, ki se bavi- 
jo z dizajnom — se- ta dejav
nost enači z nepotrebnim

«luksusom, češ, saj gre blago 
tudi drugače v prom et. Vse 
kaže, da je pom anjkanje 
konkurence vzrok, ki tako 
trgovino kot proizvajalce ne 

; vzpodbuja preveč, da bi se 
ta to dejavnost kaj več po- 
■zanimali in odmerili ustrez
na sredstva v ta  namen. Fi
lozofija »sigurno je sigurno«, 
M kaj malo p rista ja  tržno 
orietlranemu plasm aju, še 
vedno prevladuje v naših pro
izvodnih prizadevanjih, pri 
katerih uporabljajo »pojem 
kvalitete« že vrsto let kot 
whni prodajni argum ent. — 
vprašujemo pa se, ali more 
Ha sodoben trg  proizvod — 
¡lasti s področja profesional
ne elektronike — ki »ni kvali
teten«?

iskra je na področju indu
strijskega dizanja v naši d r
žavi na vodilnem mestu: vsaj 
kar zadeva področje elektro
nike, Drugi rešujejo po vsem 
videzu to vprašanje obenem 
k odkupom licenc, mednarod- 
®e menjave izsledkov tehnič
n a  napredka (know-how-a) 
P“ Tudi to je  način, ki se 

;™ tudi naše podjetje ne od
reka. Toda če nameravamo 
resničiti visoko zastavljene 

“tcije, katerih končni do
P ?  uveljavitev »hišnega 
J , 3 “ kre«, bo potrebnih še 

naporov, ki jih dizaj- 
■ rs ::i ekipa v našem sektor- 
L J® raziskavo marketinga 

e ne bo zmogla v do- 
»Mnem času. Zlasti ne v po- 
G™’ ko se zaradi koncentra
t i  Proizvodnih kapacitet na 
. ‘r?ciu Slovenije povečuje 
. rtiment elektro tehničnih 

cektronskih proizvodov za

široko rabo. S trem ljenje kre- 
atorjev našega hišnega stila 
se zanesljivo ne končujejo s 
tem, da pridružujem o original
nim  emblemom proizvajalcev 
še zaščitni znak Združenega 
podjetja.

V nasprotju  z obotavlji
vim pristopom  k ustvarjalne
m u dizajnu na domačem tr 
gu, im a ta  dejavnost v 
m ednarodni menjavi blaga 
večkrat odločilno veljavo. S 
tem  dejstvom so se že sooči
la podjetja, ki jim  nikakor ne 
moremo očitati pom anjkanja 
tradicije in ustrezne kvalite
te. Na prim er industrija  po
hištva, ki ji je  samo »institu- 
cionalizacija« dizajna poma
gala na noge na tujem  trgu. 
V podobni situaciji so pro
izvajalci »bele tehnike« in hiš
ne mehanizacije — da ne 
om enjam o porabnike »potroš- 
nega dizajna« v oblačilni in 
podobnih industrijah, ki ter
ja jo  posebne veje v industrij
skem oblikovanju.

Vodilni strokovnjaki na 
področju industrijskega di
zajna menijo, da pri nas ni 
ustrezne »klime«, ki naj bi 
pospeševala nadaljnji napre
dek te dejavnosti. V prvi vr
sti nam prim anjkuje pravih 
strokovnjakov in, razum lji
vo, specializiranih šol (zlasti 
visokih), ki bi tehnično, teh
nološko in likovno izobrazbo 
istočasno dopolnjevanje z po
znavanjem procesov serijske 
proizvodnje. — To pa že ni 
več v  moči enega samega pod
jetja . Zlasti ne takšnega kot 
je  Združeno podjetje s tako 
razvejano proizvodnjo, da bo
do prizadevanja na področju 
industrijskega dizajna m orda 
v dobrodošlo pomoč pri na
črtovanju in form iranju ren
tabilnih serij.

Lj

Med letošnjim i jubilanti 25-lctnega dela so bili tudi Marija Domitrovič, sedaj zaposlena kot 
tajnica v redakciji glasila »Iskra« ter Jože Gaberc (levo) in Karl Kump, šoferja v strokovnih 
službah ZP. Vsi trije  spadajo med tiste pionirje kranjske tovarne, ki so takoj po osvobodi
tvi prizadevno pomagali pri obnovi, hkrati pa bili priče izrednega poleta vztrajnosti, nese
bičnosti in požrtvovalnosti v prvih letih svobode, ko so delovni ljudje mislili in delali pred
vsem za družbeno korist in napredek. Vsi tr ije  jubilanti 25-letnega dela so bili po integraciji 
premeščeni v strokovne službe ZP, k jer še danes vestno in prizadevno opravljajo svoje delo

Uspešen nastop Iskre na je 
senskem velesejmu v Zagrebu

Že v prejšnji številki smo obljubili nekaj več o letoš
njem  mednarodnem jesenskem velesejmu v Zagrebu, 
oz. bolje o nastopu Iskre na tej tradicionalni in po
membni gospodarski prireditvi. Za nekaj mnenj o na
stopu Iskre v Zagrebu smo naprosili d irektorja doma
čega trga Iskra Commerce, inž. Simona Primožiča, ki 
je  bil tudi d irektor letošnjega Ist-rinesa p a v i l j o n a .

Na letošnjem jesenskem 
velesejmu je združeno pod
je tje  Iskra imelo v hali VIII 
A 500 kvadratnih metrov raz
stavnega prostora. Prostor 
sam je bil sicer lep in je na
ša razstava prišla do izraza, 
vendar pa glede na povsem 
druge grupacije proizvajalcev 
okrog Iskre, le ne moremo 
biti v celoti zadovoljni. No, 
letošnji razstavni prostor je  
bil k sreči le začasen in na 
prihodnjem  velesejmu se bo 
Isk ra  znova preselila v drag 
paviljon, k jer bo prikazana 
dejavnost vseh proizvajalcev 
Jugoslavije s področja elek
tronske industrije.

Letošnji nastop na zagreb
škem jesenskem velesejmu 
pomeni novost zlasti v tem.

še  en posnetek z jesenskega velesejma v Zagrebu

da so bili izdelki Iskrinih to
varn prikazani po branžah, 
saj so bile tudi same stojnice 
tem u načelu prirejene. Kon
strukcija razstavnega prosto
ra  je bila enaka dosedanjim 
v nekaj zadnjih nastopih 
Iskre, vendar pa okusno, 
smiselno in dovršeno aranži
rana in drugače dekorirana 
kot doslej, za kar gre ekipi, 
ki je  razstavni prostor Iskre 
pripravljala in urejevala, vse 
priznanje. Posebno lepo ure
jen je bil p rostor za poslovne 
razgovore. Nič čudnega torej, 
če smo s strani obiskovalcev 
seim a domačih in tujih , sli
šali precej pohval za naš se
jem ski nastop. Zato tudi ni 
pretirano samohvalno, če pra
vimo, da je  bila razstava 
Iskre med najlepšimi na ve
lesejmu.

Čeprav 500 kv. metrov raz
stavnega prostora ni malo, 
pa vendar nismo uspeli na 
njem  prikazati prav vsega, 
kar naše tovarne proizvajajo. 
Pa to končno tudi ni potreb
no. Važnejše je, da smo na 
letošniem  jesenskem velesej
mu lahko obiskovalcem prika
zali precej novih izdelkov, s 
katerim i se pojavljam o na 
trgu. Nedvomno je bilo tudi 
to vzrok, da je  bi) obisk na 
stojnicah Iskre tolikšen. Seve
da pa ie bil celoten letošnji 
nastop Iskre v Zagrebu v zna
m enju 25 letnice uspešnega 
poslovanja Iskre, če  skušamo 
ugotoviti še komercialni uči
nek našega razstavljanja na 
zagrebškem velesejmu, lahko 
z zadovoljstvom ugotovimo, 
da smo tudi na tem področju 
imeli dovolj uspehov. Ne sa
mo, da so tekli razgovori o 
pomembnih bodočih poslih, 
sklenjenih je bilo tudi že ne
kaj konkretnih poslov, zlasti 
na področju široke potrošnje, 
pa čeprav je imel naš 
nastop na velesejmu le bolj 
informativen značaj. O takem 
značaju nas lahko prepričajo

tudi številni obiski, ki so se 
zlasti še zanimali za tiste na
še izdelke, ki so deficitarni, 
torej, ki jih  sicer proizvaja
mo, vendar premalo, da bi 
zadovoljili potrebe trga. Tu 
gre predvsem za števce, ATC 
in telefonijo.

Letošnja rastava Iskre v 
Zagrebu je bil nekak prerez 
čez celotno proizvodnjo to
varn ZP, s področja teleko
munikacij — avtom atske te
lefonske centrale, od klasič
nih v crossbar izvedbi do 
elektronskih tipa Iskra Meta- 
conta 10 C, vso posredovalno 
tehniko, brezžične in žične 
zveze ter prenosne, mobilne 
in stacionarne sprejemno- 
oddajne postaje za javno, za
sebno in profesionalno upora
bo; nadalje naprave za 
avtomatizacijo v prom etu, in
dustriji, in energetiki, varno
stne naprave proti požaru in 
vlomu, celoten naš izbor elek
trom ehanskih in elektron
skih inštrum entov ter iz
delkov za široko potrošnjo, 
TV in radijski sprejem niki, 
gramofoni, gospodinjski apa
rati, električno ročno orodje, 
itd. K vsemu temu še to, da 
smo na našem razstavnem 
prostoru skozi ves dan in vse 
dni sejma, prikazali najnovej
ši film o Iskri in diapozitive 
naših izdelkov, kar vse je pri
vabilo na naš razstavni p ro
stor neštevilne obiskovalce 
in kar je bila letos tudi učin
kovita novost na našem se
jemskem nastopu v Zagrebu.

Posebne pozornosti pa je 
vreden tudi dan Iskre, ki smo 
ga imeli v času velesejma. 
Sprejema tega dne se je ude
ležilo okrog 250 gostov, stro
kovnjakov iz vse države, prav 
številni pa so bili tudi tu ji 
gostje, zastopniki mnogih 
razstavljalcev in pri tem lah
ko rečemo, da nihče, ki je  na 
jesenskem velesejmu priredil 
svoj dan, ni imel tolikšnega 
obiska, če  ob koncu povza
memo vse povedano — naš 
letošnji nastop na mednarod
nem jesenskem velesejmu v 
Zagrebu je bil nedvomno do
ber in vreden jubileja, kate
rega je  Iskra proslavljala v 
letošnjem letu. —C—



izvlečki iz sklepov samoupravnih organov

SKLEPI 3. ZASEDANJA
DELAVSKEGA SVETA
ZP ISKRA (10. 9. 1971)
® Delavski svet združenega 

podjetja verificira m andat no
voizvoljenemu članu DS ZP
iz novopripojenc delovne or
ganizacije ISKRA — tovarna 
gospodinjskih aparatov, Ško
fja Loka — Reteče tov. Petru 
Ceferinu za mandatno dobo 
enega leta.

•  DS ZP sprejem a poroči
lo o poslovanju združenega 
podjetja ISKRA K ranj v I. 
polletju 1971 in na predlog 
odbora za poslovno politiko 
ZP sprejem a naslednje skle
pe k posameznim poglavjem! 
L PROIZVODNJA:

Poročilo o poslovanju ZP 
ISKRA K ranj za I. polletje 
1971 ugotavlja, da v ZP 
ISKRA nazaduje razvoj elek
tronike, zato je nujno, da se 
do konca leta 1971 napravi 
program  razvoja elektronike 
v ZP ISKRA, kateri bo po
tem sestavni del srednjeroč
nega program a razvoja 
ISKRE, ki naj bi bil sprejet 
v prvih mesecih leta 1972.

Za to  je  zadolžen generalni 
d irektor ZP ISKRE.
II. KADRI:

Porast zaposlovanja delov
ne sile je  po poročilu zado
voljiv. Organizacijske enote 
v ZP so dolžne, da se pri za
poslovanju novih delavcev do
sledno držijo ekonomske ute
meljenosti in sm ernic kadrov
ske politike, sprejete na 4. 
zasedanju DS ZP dne 22. 1. 
1971.
m. OSEBNI DOHODKI:

Pri politiki osebnih dohod
kov se je  strik tno treba dr
žati delilnih razm erij, ki so 
določena v gospodarskih pla
nih organizacijskih enot in 
gospodarskem planu ZP 
ISKRE za leto 1971. Direk
torji organizacijskih enot: 
ISKRA — Polprevodniki Tr
bovlje, ISKRA — Elektronika 
H orjul, zlasti pa ISKRA — 
Usmerniki N oro mesto so 
osebno odgovorni, da politiko 
delilnih razm erij, vsebovano 
v navedenih planih, do kon
ca tega leta uskladijo s pla
ni; v nasprotnem  prim eru se 
bo zoper njih predlagalo 
ustrezne postopke v skladu 
s statu tom  ZP.

Posebej se opozarjajo orga
nizacijske enote ZP, da taljoj 
osvojijo tista  določila predlo
ga samoupravnega sporazuma 
iz naše panoge, ki litim irajo 
m aterialne stroške.
IV. OBRATNA SREDSTVA:

Poročilo nakazuje zelo vi
soko rast terjatev, kar pov
zroča veliko nelikvidnost v 
ZP in resne težave, zlasti pri 
izplačilu osebnih dohodkov v 
organizacijskih enotah. Prav 
tako so znatno porasle zaloge 
reprom ateriala.

D irektorji organizacijskih 
enot ZP se zadolžujejo, da

zalogam reprom ateriala po
svetijo vso pozornost in naba
vo uskladijo z ustreznim i po
trebam i proizvodnje te r dose
žejo čimboljši koeficient ob
račanja sredstev. D irektorji 
organizacijskih enot ZP naj 
pri 9-mesečnem poročilu o po
slovanju predložijo poročilo 
o ukrepih na tem področju.

Organizacijske enote ZP 
ISKRA, zlasti pa ISKRA 
Commerce, se zadolžujejo, 
da izvajajo vse oblike izter
jave, še posebej prisilne po
tom sodišč. V največji možni 
meri naj se upošteva realna 
boniteta kupcev.

Za 9-mescčno poročilo o  po
slovanju ZP ISKRE pa naj 
se pripravi pregled terjatev 
po naslednjih osnovah:

a) terjatve, katere se lahko 
sm atrajo kot dajanje ustrez
nih kreditov kupcem;

b) terjatve, ki niso zapadle;
c) zapadle terjatve — pri 

zapadlih terjatvah naj se iz
kažejo tožene in netožene ter
jatve;

č) medsebojne terjatve v 
okviru ZP ISKRA;

d) izvozne terjatve — za
padle in  nezapadle.

DS ZP se s trin ja  s sklepom 
odbora za poslovno politiko 
ZP, naj se v bodoče dvakrat 
letno ob polletnem in zaključ
nem poročilu o  poslovanju 
ZP sestavi kompletna bilanca 
sredstev in virov po organi
zacijskih enotah ZP in naj se 
opozori na najbolj težke pro
bleme.
V. NABAVA NA NOTRANJEM 
TRGU
VI. UVOZ
VII. PRODAJA NA NOTRA
NJEM TRGU
V III. IZVOZ

Vse napore, tako v ISKRA 
COMMERCE kot v ostalih 
naših organizacijskih enotah, 
je  treba usm eriti k povečanju 
izvoza, prav tako pa nabavo 
m ateriala nam esto uvoza s 
konvertibilnih področij, upo
števajoč 'ekonomske pokaza
telje, usm eriti na nabavo na 
domačem tržišču in z vzhod
nih področij. Na vsak način 
pa je  treba strem eti za politi
ko, da je  devizna bilanca ZP 
ISKRE čimbolj pozitivna.
IX. INVESTICIJE
X. CELOTNI DOHODEK
XI. STROKOVNE SLUŽBE 
IN OSTALE DELOVNE 
ENOTE
X II. KAZALNIKI POSLOVA
NJA

Organizacijski enoti ISKRA 
— Polprevodniki Trbovlje in 
ISKRA — Elektronika H orjul 
izkazujeta za prvo polletje 
1971 določeno izgubo. V skla
du s členom 135 sta tu ta  ZP 
ISKRA se naroča delavskima 
svetoma obeh organizacijskih 
enot. da do 30. 9. 1971 pred
ložita delavskemu svetu zdru
ženega podjetja preko odbo
ra  za poslovno politiko ZP 
svoje program e sanacije, ka
tere bo DS ZP obravnaval in 
dal nanje svoje stališče. Za to 
odgovarjata direktorja  obeh

organizacijskih enot. V ko
likor je potrebna pomoč stro
kovnih služb ZP, so le-te dolž
ne njim  to pomoč zagotovi
ti.

DS ZP sm atra, da bi bilo 
potrebno v naši poslovni po
litiki zaradi zelo občutnega 
pom anjkanja obratn ih  sred
stev zagotoviti predvsem 
sredstva za osnovne dejavno
sti v ZP ISKRA, medtem ko 
bi financiranje ostalih dejav
nosti v prim eru pom anjkanja 
denarja, pa tudi če bi prina
šale določene ekonomske efe
kte, moralo odpasti.

DS ZP ugotavlja, da so re
zultati poslovanja v I. pollet
ju  1971 ugodni. Bistvena vpra
šanja, kot so kadri, izvoz in 
uvoz reprom ateriala gredo v 
glavnem po začrtani smeri.

DS ZP apelira na vse orga
nizacijske enote v sestavi ZP 
ter strokovne službe ZP in 
vse ostale dejavnike v ZP, da 
so na tekočem z vsemi giba
nji, tako notranjim i kot zu
nanjim i, ki lahko odločilno 
vplivajo na poslovanje pod
je tja  in da pravočasno pod- 
vzamejo vse ustrezne ukrepe, 
da ne bi podjetje prišlo v 
kakšne večje težave.

•  DS ZP sprejem a na zna
nje smernice poslovne politi
ke združenega pod jetja  IS
KRA K ranj za leto 1972.

Istočasno se strin ja  s skle
pom odbora za poslovno po
litiko ZP, da se predlog pri
spevkov za skupne službe in 
sklade ZP v letu 1972 sma
tra  le kot pripomoček pri se
stavljanju planov organizacij
skih enot ZP.

O dokončnih prispevkih bo 
DS ZP odločil naknadno.

DS ZP naroča odboru za 
poslovno politiko ZP, da v 
skladu s 142. členom sta tu ta  
ZP sprejm e ustrezen sklep o 
načinu financiranja dejavno
sti I I  za leto 1972. Odločiti 
je tudi potrebno o stroških 
komisije za izume in tehnič
ne izboljšave.

9  DS ZP sprejem a akcij
ski program  poslovanja zdru
ženega podjetja ISKRA Kranj 
z dne 8. 9. 1971, ki naj služi 
kot osnova za izdelavo akcij
skih programov organizacij
skih enot v ZP.

DS ZP naroča generalnemu 
direktorju  ZP ISKRA, da na 
prvi seji poslovnega odbora 
ZP predloži predlog za imeno
vanje akcijskega odbora, ki 
bo sprem ljal izvajanje akcij
skega program a ZP ISKRA, 
lahko nudil ustrezno pomoč 
organizacijskim enotam  ZP 
pri konkretizaciji in izvaja
nju njihovih akcijskih pro
gramov, zlasti pa tistega de
la akcijskega program a, ki se 
nanaša na realizacijo ustav
nih amandmajev, posebno 
XXI. in XXII. amandm aja.

•  Na osnovi člena 59 sta
tuta ZP ISKRA delavski svet 
ZP razglaša volitve v poslov
ni odbor združenega podjetja 
in ugotavlja njegovo sestavo 
kot sledi:

1. Elektromchanika, Kranj

2. Avtomatika, L jubljana

3. Elementi, L jubljana

4. Aparati, L jubljana
5. Naprave, Ljubljana

6. Kondenzatorji, Semič
7. Elektronika, H orjul

8. Avtoelektrika, N. Gorica
9. E lektrom otorji, Železniki

10. Instrum enti, Otoče
11. Usmerniki, Novo mesto

12. Polprevodniki, Trbovlje

13. Sprejemniki, Sežana

14. O rodjarna, Ljubljana

15. Gospodinjski aparati, 
Škofja Loka

16. Iskra Commerce, Ljub
ljana

17. Isk ra  ZZA, Ljubljana

Generalni d irektor ZP tov. 
Logar Vladimir, dipl oec., je 
član poslovnega odbora ZP 
glede na 58. č 'cn  2. odstav
ka sta tu ta  ZF že po svoji 
funkciji.

•  Za nam estnika general
nega d irektorja ZP ISKRA 
delavski svet ZP v sm islu čle-

— H ujs Jože, dipl. oec. — di
rektor

— Štcm bergar Ivo, ing. — vo
dja proizvodnega sektorja

— Klavs Vladimir, dipl. inž,
— direktor

— Klešnik Ivo — direktor
— Železnik Ivan, dipl. inž. -  

direktor
— Košir Franc — direktor
— Vrabl Radovan, dipl. ¡ni

— direktor
— Eržen Jože —■ direktor
— Žumer Alojz, dipl. inž. -  

direktor
— Jensterle Albin — direktor
— Ogrinc Emil, dipl. inž. -  

direktor
— Pucelj Janko, inž. — di

rektor
— Pavlin Stanislav — direk

tor
— Suša Diago, dipl. inž. — 

direktor
— Slavkovič Ljubo, inž. — di

rektor
— Rotar Metod — glavni di

rektor
— dr. Gogala Jože — v. d. di

rektorja

na 16. sta tu ta  ZP imenuje tor. 
Metoda R otarja, glavnega di
rektorja ISKRA COMMERCE

9  DS ZP se zahvaljuje tov, 
Seigeju Kraig.ierju, predsed
niku skupščine Socialistični, 
republike Slovenije, za nje 
govo prisotnost na proslav.

(Dalje na 7. strani)

ISKRA COM1MERCE LJUBLJANA 
V A B I
k  sodelovanju in sprejm e v redno delovno razm erje

VEČ INŽENIRJEV
elektronike in  telekomunikacij
za delo na področju projektive te r tehnične komer
ciale

Pogoji:
— elektrofakulteta I. ali II. stopnje
— zaželeno aktivno znanje tu jih  jezikov
— odslužen vojaški rok

VEČ EKONOMISTOV
za delo na področju komerciale, financ, organizacije 
in analitike

Pogoji:
— ekonomska fakulteta I. ali II. stopnje
— odslužen vojaški rok

PRODAJALCA
za industrijsko prodajalno v Ljubljani

Pogoji:
— poklicna šola trgovske ali elektro stroke (šibki 

tok)
— odslužen vojaški rok

Cenjene ponudbe sprejem a kadrovska služba, Ljubljana. 
Masarykova 15, v roku 10 dni po objavi.

e



ISKRA — TOVARNA ORODJA 
LJUBLJANA-STEGNE 15
r a z g l a š a
na podlagi 42. člena s ta tu ta  tovarne prosto  de
lovno m esto

NK — DELAVCA
za delo na ekscentrični stiskalnici

Osebni dohodek je  zagotovljen s pravilnikom o delitvi 
osebnih dohodkov.'
Nastop dela je  mogoč takoj ali po dogovoru.
Razglas velja do zasedbe delovnega m esta. Cenjene pri
jave pošljite na gornji naslov.

PISMA BRALCEV

SESTANEK STROKOVNEGA ODBORA CAOP

Kritično finančno stanje  
je treba nujno rešiti

Vodstvo našega Centra za 
avtomatsko obdelavo podat
kov je že dlje opozarjalo na 
vse težje finančno stanje, v 
katerem se nahaja ta naša 
organizacija zaradi neporav
nanih obveznosti koristnic 
njihovih uslug. Glede na to, 
da se je položaj CAOP v tem 
času še bolj zaostril, se je
8. septembra sestal strokovni 
odbor CAOP in razpravljal o 
edini, zato tembolj pomemb
ni točki dnevnega reda — o 
kritičnem finančnem položa
ju. Na sestanku je bilo zla
sti poudarjeno, da delovne 
organizacije v okviru združe
nega podjetja skrajno nered
no poravnavajo svoje obvez
nosti za storjene usluge v 
elektronskem računskem cen
tru na Stegnah. Nekatere iz
med teh obveznosti izvirajo 
celo še iz preteklega leta in 
je povsem razumljivo, da v 
takem položaju CAOP svoje 
dejavnosti ne m ore več 
opravljati.

Razprava na strokovnem 
odboru CAOP je  osvetlila vso 
problematiko, iz nje pa so se 
porodili naslednji sklepi:

•  Strokovni odbor CAOP 
zahteva od CAOP skupaj z 
vodstvom ZP, da do 20. 9. 
1971 uredi finančno konstruk
cijo, po kateri Inštitu t Jožef 
Štefan s 1. 9. 1971 zaračunava 
stroške ERC direktno posa
meznim tovarnam  ZP. Razde
lilnik stroškov poda Institu tu  
Strokovni odbor CAOP.

0  Zapadli stroški ERC se 
poravnajo z akceptnimi nalo
gi v določenih obrokih. Ob 
neizpolnitvi tega se sproži 
arbitražni postopek. CAOP 
predloži dinamiko in  akcept
ne naloge tovarnam v podpis.

•  V kolikor ne bi bil reali
ziran dogovor z Inštitutom  
Jožef Štefan, bo CAOP naro
čal nadaljno obdelavo v ERC 
samo po predložitvi akcept
nega naloga.

MARKETING V ISKRI

Od časa do časa zasledimo 
v naših komercialnih in  go
spodarskih poročilih in na
povedih besedo »marketing« 
(v različnih inačicah), ki ji  
pripisujem o odločilno, ma
lone čudodelno vlogo v na
šem nastopanju na doma
čem in tujih  trgih. Pred do
brim  letom dni ste celo v 
našem glasilu priobčili širo
ko zasnovano shemo marke
ting dejavnosti in vse je  ka
zalo, da vstopamo v novo 
ero našega poslovanja, ki naj 
tem eljito pomede z ostanki 
zastarelih nazorov, po kate
rih  je proizvodnja prvi in 
edini sm oter naših gospodar
skih prizadevanj.

Revolucionarna vloga v po
stopnem prehajanju iz pro
izvodnega na tržni koncept 
je  pripadla, razumljivo, na
šim komercialnim dejavni
kom, ki naj bi uveljavili 
»pravila obnašanja« v dejav
nosti, ki na 'žalost ne pozna 
šablon in ne zgledovanja po 
splošno veljavnih tu jih  mo
delih. Iz tistega malo znanja 
o marketingu in njegovi vlo
gi v tržno orientiranem  pod
jetju , ki mi je na voljo, pa 
mi je  jasno, da uvajanje 
m arketinga ne more biti 
»pravica in dolžnost« samo 
ene, pa četudi profesionalno 
komercialne organizacije v 
podjetju. Pri odločitvi za 
tržni koncept (m arketing) 
gre za vse ali nič, za podjet
je  kot celoto, ki priznava v 
praksi marketing orientacijo, 
ali pa je ne priznava. Dekla
racija in sheme, ki jim ne 
sledijo kompleksni organiza
cijski prijem i, pomenijo pre
livanje iz votlega v prazno 
in ustvarjajo  nepotrebno 
zmedo — da o odvisnih stro 
ških niti ne govorimo.

Zanima me torej, kako da
leč smo z uvajanjem  »mar-
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Izvlečki iz sklepov samoupravnih organov
(Nadaljevanje s 6. stran i)
25-letnice obstoja ISKRE, 10- 
letnice združenega podjetja 
ISKRA in 20-letnice samo
upravljanja ter dneva borca, 
ki je bila 4. ju lija  1971 v 
Preddvoru. Zahvaljuje se mu 
tudi za spodbudne besede za 
nadaljnjo rast in poslovanje 
združenega podjetja, kakor 
•udi za nadaljnje razvijanje 
samoupravnih odnosov zno
traj združenega podjetja.

DS ZP se prav tako zahva
ljuje predsedniku Zveze sin
dikatov Slovenije tov. Kro
pušku za njegovo udeležbo 
na slavnostnem zasedanju DS 

ISKRA Kranj in na slav
nostnem zasedanju DS IS

— Elektromehanike 
Igranj ob 25-letnici obstoja 
ISKRE, 10-letnici obstoja 
združenega podjetja in 20-let- 
jVcf sam oupravljanja. Zahva- 
■Juje se mu za njegove spod

budne besede za nadaljnjo 
u trd itev  ekonomskega in sa
moupravnega položaja delov
nega človeka v našem zdru
ženem podjetju.

DS ZP se obenem zahvalju
je  vsem članom kolektiva 
ISKRE in tudi ostalim, ki so 
na kakršenkoli način pripo
mogli, da so bile proslave ob 
trojnem  jubileju  ISKRE v 
letu 1971 dostojno in v redu 
opravljene, še  posebno za
hvalo in priznanje pa DS 
ZP izreka delovnim grupam 
za organizacijo proslav 
ISKRE.

•  DS ZP je  proučil pred
log družbenopolitičnih orga
nizacij ZP ISKRE za podeli
tev nagrade Borisa Kraigher
ja  generalnemu direktorju  
združenega podjetja  ISKRA 
Kranj Vladimiru Logarju in 
ugotovil, da  obstajajo vsi po
goji v smislu pravil za nagra

do Borisa Kraigherja te r skle
nil, da se Gospodarski zbor
nici SR Slovenije poda pred
log, da se v letu 1972 pode
li nagrada Borisa Kraigner- 
ja generalnemu direktorju  
združenega podjetja ISKRA 
K ranj Vladimiru Logarju. 
SKLEPI POSLOVNEGA 
ODBORA ZP (10. 9. 1971)

@ Poslovni odbor združe
nega podjetja je  soglasno iz
volil za predsednika poslov
nega odbora združenega pod
je tja  ISKRA Kranj tov. Vla- 
dim ira Logarja, dipl. oec., ge
neralnega d irektorja združe
nega podjetja ISKRA Kranj.

9  Poslovni odbor združe
nega podjetja je  soglasno iz
volil za namestnika predsed
nika poslovnega odbora zdru
ženega podjetja ISKRA 
K ranj, tov. Metoda R otarja, 
glavnega d irektorja ISKRA 
COMMERCE.

keting obnašanja« T našem  
podjetju  ko t celoti in kaj je 
sledilo hrupno napovedani 
deklaraciji o prehodu na trž
no gospodarstvo. V naši to
varni jo  ubiram o še kar po 
stari zanesljivi poti, četudi 
smo vedno pripravljeni sneti 
klobuk pred novo vrsto po
slovanja, ki naj nam zagotovi 
zanesljiv gospodarski napre
dek. To je, pridružiti se to 
varnam  Združenega podjetja, 
ki pričakujejo, da bodo za 
svoje denarje uvrščene v dru
žino proizvajalcev, ki kora
kajo  pod zastavo marketinga 
v »svetlo bodočnost«.

Hvaležen bom za objavo
tega sestavka, še bolj pa za 
izčrpno pojasnilo o trenu t
nem  stanju  v dejavnosti, od 
katere si še vedno obetamo 
konkretnih dejstev in prije
mov.

M. P. »Aparati«
Ljubljana

ODGOVOR:

Uredništvo glasila mi je 
predložilo kopijo pisma tov. 
M. P. iz »Aparatov«, z željo, 
da poskušam nanj v celoti 
ali pa vsaj deloma odgovo
riti.

Kot prvo moram ugotoviti, 
da tov. M. P. pazljivo bere 
naše glasilo in da im a odli
čen spomin. To potrju jeta  
prva dva odstavka pisma, 
kjer pravilno ugotavlja po
men marketinga v tržnem  
gospodarstvu in tudi naše 
veliko naprezanje, da bi v 
Iskri odločno prevladovala 
m arketing miselnost in m ar
keting ponašanje ali po  naše 
in poenostavljeno: tržna mi
selnost in tržno poslovno po
našanje. To pa pomeni, da 
bi v Iskri tako tisti, ki se 
dnevno srečujejo z našimi 
kupci in dobavitelji, kot tudi 
tisti, ki konstruirajo nove iz
delke in tisti, ki jih  proizva
ja jo  — torej vsi udeleženci 
v proizvodnem procesu, torej 
vsi proizvajalci, oz. vsi samo
upravljale! Iskre morali skr
beti, da bi bila celotna naša 
poslovna — razvojna — pro
izvodna — komercialna — 
finančna dejavnost obrnjena 
k trgu, da je  zadovoljevanje 
tržnih potreb ob zagotovitvi 
lastne akumulacije, naša te
m eljna skrb, osnovna naloga, 
edini pogoj za obstoj in de
lovanje. Kako daleč je  pro
drla miselnost marketinga 
m ed naše kolektive?

Prepričan sem, da  danes v 
Iskri ni več delovnega kolek
tiva, organizacijske enote in 
niti posameznika, ki ne bi 
vedel, da brez zaslužka ni 
eksistence (obstoja) niti po
sameznika, niti družine, niti 
gospodarske organizacije. Go
spodarska organizacija »za
služi« takrat, ko proda rezul
ta t svojega dela (te pa lahko 
boljše ali slabše proda — ali 
pa sploh ne — odvisno od 
zakona »ponudbe in povpra
ševanja«), ne pa taka, da pro
izvaja sicer kvalitetno blago.

ki ga pa m orda nihče niti ne 
kupi niti ne rabi.

Vemo, da lahko banke, 
družbeno-politična skupnost, 
m orebitna solidarnost med 
delovnimi kolektivi, nekatere 
poslovne težave neke organi
zacijske enote pomagajo de
loma prem ostiti, vendar je 
vsakemu kolektivu trajna re
šitev samo v tržnem poslov
nem konceptu — da proiz
vaja izdelke, ki jih  ie trg pri
pravljen sprejeti, kupiti in 
plačati.

Sicer pa je  o m arketingu 
napisanih ogromno knjig, 
letno se po svetu odvija ne
šte to  seminarjev in tečajev, 
so evropska m svetovna po
svetovanja in veliko število 
simpozijev na različne teme 
iz področja m arketinga, zato 
strokovno o  marketingu v 
našem glasilu ne bi pisali, 
čeprav bi marsikak udeleže
nec »simpozijev« vsekakor 
moral tudi v naše glasilo na
pisati o najbolj poglavitnih 
zadevah, ki si jih  m orajo 
prisvojiti (če ne vsi) naši 
sam oupravijalci.

Menim, da sem s tem zapi
som vsaj deloma odgovoril 
na zastavljena vprašanja.

V Iskri-Commerce je  že 
formiran oddelek »Marke
ting«, ki danes vsebuje raz
iskavo trga, ki pa je  na tem, 
da se dalje razvija v smeri 
modernega koncepta (teorije) 
organizacije m arketinga v ce
lotnem podjetju, ki je  bil za
črtan  že pred leti in o ka
terem  piše tudi M. P.

Mislim pa, da moramo v 
Iskri, v m arsikateri organi
zacijski enoti napraviti kva
litetni korak naprej v samem 
poslovnem ponašanju, če bo
mo hoteli reči, da je  marke
ting miselnost rodila tudi 
m arketing ponašanje. To pa 
pomeni: poslovnost, zaneslji
vost, kvaliteta izdelkov, spo
štovanje pogodb in pogodbe
nih določil (dobavni roki, 
kvaliteta, cena, plačilo) in 
m orda še kaj.

In kako je  z »marketing 
obnašanjem« v »Aparatih«?

O tem pa je najbolje, da 
odgovorijo tovariši iz »Apa
ratov«. Mislim pa, da trditev 
tov. M. P. ne drži, saj so 
»Aparati« med najbolj aku
mulativnimi organizacijami v 
sestavi ZP Iskra in poslovni 
rezultat ob polletju in vsa 
leta nazaj govori tovarni v 
prid, saj je  s poslovnimi re
zultati potrdila svoj poslovni 
m arketing koncept.

Igor Slavec

Dopisujte 
v Iskro

Naslov uredništva: Kranj, 

Savska Loka 4. Telefon:

22-221 inL 333



K aj bo prinesla naslednja krogla . . .

Turnir v balinanju v po
častitev 10-letnice ZZA

Sindikalni odbor združenega podjetja orga
nizira v dneh od 8.—11. oktobra 1971

izlet v ČSSR in 
na Madžarsko

PROGRAM IZLETA:
8 . OKTOBRA:
Ob 4.30 iz Ljubljane, s Trga revolucije 

(pred Univerzo), iz Kranja ob 5. uri (izpred Ki
na Center), nato čez mejni prehod na Ljubelju 
do Dunaja, kjer bo nekajurni postanek in po
tem pot do Brna, kjer bo prva prenočitev.

9. OKTOBRA: ‘
Dopoldne prosto, popoldne ogled mestnih 

znamenitosti, nato druga prenočitev v Brnu.

10. OKTOBRA:
Dopoldne ogled zgodovinskih znamenitosti v 

okolici Brna, po kosilu odhod v Bratislavo, 
kjer bo tretja prenočitev.

11. OKTOBRA:
Dopoldne odhod v Budimpešto, z ogledom 

mestnih zanimivosti, nato vrnitev v domovino.

CENA IZLETA 480 din.

Prijave sprejema: sindikalni odbor ZP, Ljub
ljana, Trg Prekomorskih brigad 1, tel. 57-969, do 
vključno 1. oktobra, t. 1. Stroške izleta je treba 
poravnati ob prijavi. Pohitite s prijavami!

Športna komisija pri sindi
kalni podružnici ZZA je na 
čast desetletnice Zavoda za 
avtom atizacijo priredila velik 
tu rn ir v balinanju, na katere
ga je  povabila balinarske 
ekipe iz vseh delovnih orga
nizacij združenega podjetja 
Iskra. Odziv na vabilo je  bil 
prav dober, saj se je  tu rn ir
ja  poleg I. in II. ekipe prire
ditelja — ZZA, udeležilo še 
osem ekip iz ljubljanskih 
organizacij, Horjula, K ranja, 
Sežane in Nove Gorice.

T urnir balinarjev so orga
nizatorji vsestransko dobro 
pripravili, da pa je potekal v 
najlepšem  redu in vzdušju 
napetih, vendar tovariških 
dvobojev, pa je  pripomoglo 
tudi lepo vreme. Turnir je  bil 
na tristeznem  balinišču BK 
»šiška« v Medvedovi • ulici, 
k je r se je  blizu 50 balincarjev 
in  m arljivih organizatorjev 
že pred 8. uro z ju traj, v so
boto  18. septem bra zbralo na 
to  dokaj obsežno prireditev, 
ki jo  je v imenu vodstva ZZA 
začel Janez Čebulj, želeč tek
movalcem veliko športnih 
uspehov.

Po dve ekipi na vsaki ste
zi sta se nato pom erili v za
grizenih bojih  za sleherni 
punt. Zanimivo je, da so se 
vsa ta  tekm ovanja balincar
jev odvijala v zares tovari- 
škems vzdušju, kakršnega po
gosto na športn ih  igrah 
ISKRE pogrešamo. Nič čud
nega, če so bili boljši veseli 
svojih rezultatov toda tudi 
slabši so se lepo odrezali, saj 
so svoj poraz prenesli šport
no, brez nepotrebne hude 
krvi. Res — posnem anja vred
no tudi p ri drugih športnih 
srečanjih!

Razumljivo so se tekmova
n ja  potegnila daleč pod večer 
tako, da se je  zaključna slav
nost v restavraciji »Urška« 
tem u ustrezno zavlekla. Tudi 
tu  velja izreči pohvalo ude
ležencem. Zaključne slavnosti 
so se nam reč udeležili vsi 
udeleženci, celo oni iz odda
ljenih krajev. Udeležence tu r
n irja  v balinanju v počasti
tev 10 letnice ZZA je pozdra
vil inž. H ribšek v imenu sin
dikalne organizacije, nato pa 
so prečitali rezultate tekm o
vanj.

Po zaključku tekm ovanja 
so se ekipe balincarjev uvr
stile takole: 1. Sežana, 2. Ele
menti, 3. ZZA I, 4. Avtoelek- 
trika, 5. Naprave, 6. Elektro- 
m ehanika, 7. Elektronika, 8. 
Aparati, 9. Avtomatika, 10. 
ZZA II. Prve tri ekipe so pre
jele lične spominske plakete, 
vse nastopajoče ekipe pa tudi 
priznanja.

Srečanje balincarjev se je 
nato nadaljevalo v prijetnem  
razpoloženju, za katerega gre 
zasluga tud i balincarju  iz 
Sežane, ki je  za boljšo voljo 
raztegnil svoj meh in urezal 
nekaj poskočnih viž.

Pobudo Iskre po sodelova
n ju  športnikov obeh velika
nov so predstavniki E. I. 
sprejeli z odobravanjem.

Ob našem obisku v »Elek
tronski industriji« k jer smo 
bili nad vse prisrčno sprejeti 
smo se pogovarjali s pred-

ZZA na
Po uspelem izletu alpini

stov ZZA na Mont Blanc in 
kratkem  odmoru, je  17. 9. 
1971 skupina 17 planincev

sednikom DS, predsednikom  
sindikata in mladine te r vod
jo  akcij in se domenili, da 
bomo razširili sodelovanje 
tudi na športno polje. Tovr
stno sodelovanje naj bi po
stalo tradicionalno srečanje 
najboljših športnikov obeh 
kolektivov k jer bi ob m erje
n ju  sil poglabljali p rija te lj
stvo in izmenjavali izkušnje.

Prvo srečanje bodo p ripra
vili kolegi iz Niša in to 16. 
in 17. oktobra tega leta.

Ekipi se bosta pomerili v 
6 disciplinah in to  v nogome
tu. odbojki, rokom etu, stre
ljanju, namiznem tenisu in 
šahu.

Predstavniki tega giganta, 
ki že danes šteje preko 20.000 
članov so podprli tudi idejo 
o vsakoletnem srečanju šport
nikov proizvajalcev elektroni
ke v Jugoslaviji in upam  da 
bo tudi ta  manifestacija v 
bližnji prihodnosti uresniče
na.

Časar

Triglavu
ZZA odšla v Aljažev dom v 
Vratih. Ker je  bilo lepo vre
me, smo po kratkem  počitku 
nadaljevali proti Triglavu po 
Tominškovi poti. Noč nas je 
zatekla malo pred Studencem 
okrog 20. uri, k jer smo se 
okrepčali in nato že ponoči 
nadaljevali po t prek ledenika. 
Mesec nam je  svetil, da je bi
la pot preko ledeniških raz
pok lepo vidna. Ob 21. uri 
smo že videli Kredarico in 
naš cilj — Triglav. Oskrbnik 
nas je  lepo sprejel, natočil 
čaja in pripravil ležišča.

V soboto zju traj smo imeli 
krasno vreme in smo dobre 
volje krenili proti vrhu. 
Im eli smo čudovit razgled. 
Po obveznem krstu  tistih, ki 
so bili prvič tako visoko ter 
po obveznem fotografiranju, 
smo se vrnili brez težav na 
Kredarico.

Z vremenom smo imeli res 
srečo, kajti kmalu po tem je 
začelo snežiti in mraz je pri
tiskal. V nedeljo z ju traj smo 
se odpravili preko Rži do 
Staničeve koče in po kratkem 
počitku skozi Pekel v dolino 
Kota, k je r nas je  ujela plo
ha in nas je  močilo do dna. 
Popoldne je  zopet posijalo 
prijetno sonce. Posušili smo 
našo »robo« in srečno prispe
li domov.

Stojan Jule

Pisma bralcev
Tov. urednik!
Z vključitvijo bivše tovarni 

ELRA — Škofja Loka v Zl 
Iskra, smo na področju go 
spodinjskih aparatov prido 
bili novega zanimivega in zt 
vsakogar izmed nas koristna 
ga proizvajalca.

Zanima me, ali lahko v na 
ših trgovinah (Iskra Commer 
ce) kupim vse take koristni 
izdelke na kredit in pod 
kakšnimi pogoji, kajti jesei 
je  tu  in nelikvidnost je uda 
rila tudi v večino naših do 
mov! R. C.

ODLIČNA ORGANIZACIJA
V soboto, 18. 9. je  organizi

ral ZZA ob svoji desetletnici 
obstoja balinarsko srečarge 
v šišk i, in to vseh ekip ZP 
Iskra. V imenu ekipe kranj
ske tovarne se iskreno zahval j 
ljujem  za dobro organizacijo 
in lep slovesni zaključek. 
Odkar se ukvarjam  s tem le
pim športom  še nisem doži
vel tako prisrčnega «— ’-'šja, 
zato je  zahvala odraz zado
voljstva vse naše ekipe.

Ivan Zorko

ZAHVALA
Ob priliki moje upokojitve 

se prek uredništva iskreno 
zahvaljujem za vso pozornost 
sodelavcem in sodelavkam v 
obratu  Stikala« (montaža) v 
Kranju za prelepa darila, do
bre želje in cvetje, upravi 
podjetja pa najlepša hvala za 
denarno nagrado. Ob slovesu 
želim celotnemu podjetju še 
mnogo uspehov.

Tončka Oseli

~ ZAHVALA
Ob sm rti dragega moža

VINKA UDOVIČA
se iskreno zahvaljujem sin
dikalni podružnici Iskre, sin
dikalnemu odboru »Vzdrže
vanje«, sindikalnemu odboru 
EMI, upravi podjetja, članom 
PVO, sodelavcem ter vsem 
govornikom, ki so se s topli
mi besedami poslovili od svo
jega sodelavca, prijatelja, 
znanca, prijateljem  in znan
cem za izraze sožalja, denar
no pomoč, podarjene vence 
in spremstvo na njegovi zad
nji poti.

žena Ivanka s hčerko in 
sinom

ZAHVALA
Ob težki izgubi naše drage 

mame
Ivanke OGRINC roj. Zajc
se prisrčno zahvaljujemo 

vsem članom kolektiva Iskre 
.— Avtomatika, ki so mi stali 
ob strani v teh težkih trenut
kih.

sin Franci

I S K R A  — glasilo delovne
ga kolektiva ZP Iskra Kranj, 
ndustr.je  za elektromehamko, 
telekomunikacije elektroniko 
in avtom atiko — Urejuje 
uredniški odbor — Glavni 
urednik: Pavel Gantar — Od
govorni urednik: Janez Sile 
— Izhaia tedensko — Rokopi
sov ne vračamo — Naslov 
uredništva: ISKRA Kranj,
Savska loka 4, telefon 22-221, 
int. 333 — Tisk in klišeji: 
•CP Goienjski tisk« KranjB a lin a rji m ed o tvo ritven im  govorom  Janeza Č ebulja

— ko

Športniki E l Niš in 
ZP Iskra bodo sodelovali


